

and has been decided by the competent courts of the Territory;

(b) A surveyor has been appointed to mark out on the ground the boundaries decided on by the courts;

(c) The dispute over the chiefdom of Dayès-Elavagnon was settled in accordance with the customs and to the satisfaction of the majority of the population.

736th meeting,  
31 July 1956.

**1620 (XVIII). Petition from Mr. Albert K. Tamakloé (T/PET.7/470)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Mr. Albert K. Tamakloé concerning Togoland under French Administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,<sup>133</sup>

*Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority, in particular that:

(a) The de-stooling of chiefs is exclusively a matter for the tribal authorities and for the people;

(b) In the absence of details, no inquiry could be made into the incident affecting the petitioner.

736th meeting,  
31 July 1956.

**1621 (XVIII). Petition from Miss Esther Télé Tekoé (T/PET.7/471)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Miss Esther Télé Tekoé concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,<sup>134</sup>

*Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that:

(a) She had been employed on a temporary basis and had received all the benefits for which the Labour Code provided;

(b) If she had had the same responsibility and had been doing the same work as her European colleagues, she would have received the same pay;

(c) The local authority would help her to find work if she was currently unemployed.

736th meeting,  
31 July 1956.

**1622 (XVIII). Petition from Mr. B. D. Dorkenoo (T/PET.7/472)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Mr. B. D. Dorkenoo concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,<sup>135</sup>

*Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that the petitioner entered Togoland under French administra-

possos et qui a été réglée par les tribunaux compétents du Territoire;

b) Un géomètre a été chargé de borner le terrain d'après les limites fixées par les tribunaux;

c) Le différend relatif à la chefferie de Dayès-Elavagnon a été réglé conformément à la coutume et à la satisfaction de la majorité de la population.

736ème séance,  
31 juillet 1956.

**1620 (XVIII). Pétition de M. Albert K. Tamakloé (T/PET.7/470)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné,* en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition de M. Albert K. Tamakloé, concernant le Togo sous administration française<sup>133</sup>,

*Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante, d'où il ressort notamment que:

a) La destitution des chefs est exclusivement l'affaire des autorités tribales et de la population;

b) Faute de détails, on n'a pas pu enquêter sur l'incident dont se plaint le pétitionnaire.

736ème séance,  
31 juillet 1956.

**1621 (XVIII). Pétition de Mlle Esther Télé Tekoé (T/PET.7/471)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné,* en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition de Mlle Esther Télé Tekoé, concernant le Togo sous administration française<sup>134</sup>,

*Appelle l'attention* de la pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que:

a) Elle a été employée comme auxiliaire temporaire et a joui de tous les avantages prévus par le Code du travail;

b) Si elle avait eu les mêmes responsabilités et le même travail que ses compagnes européennes, elle aurait eu le même salaire;

c) L'autorité locale l'aidera à trouver un emploi si elle n'en a pas actuellement.

736ème séance,  
31 juillet 1956.

**1622 (XVIII). Pétition de M. B. D. Dorkenoo (T/PET.7/472)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné,* en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition de M. B. D. Dorkenoo, concernant le Togo sous administration française<sup>135</sup>,

*Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que le pétitionnaire est entré au Togo sous administra-

<sup>133</sup> See T/PET.7/470, T/OBS.7/37, T/L.702.

<sup>134</sup> See T/PET.7/471, T/OBS.7/37, T/L.703.

<sup>135</sup> See T/PET.7/472, T/OBS.7/37, T/L.704.

<sup>133</sup> Voir T/PET.7/470, T/OBS.7/37, T/L.702.

<sup>134</sup> Voir T/PET.7/471, T/OBS.7/37, T/L.703.

<sup>135</sup> Voir T/PET.7/472, T/OBS.7/37, T/L.704.

tion in contravention of the regulations in force concerning immigration.

736th meeting,  
31 July 1956.

**1623 (XVIII). Petition from Mr. S. B. K. Goobyh (T/PET.7/473)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Mr. S. B. K. Goobyh concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,<sup>136</sup>

*Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that the petitioner was dismissed from the police force for dereliction of duty after having been granted a second period of probation.

736th meeting,  
31 July 1956.

**1624 (XVIII). Petition from Mr. James Lafonéku (T/PET.7/474)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Mr. James Lafonéku concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,<sup>137</sup>

1. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that the petitioner had the right to appeal to a higher court against the judgements pronounced, but made no use of that right;

2. *Notes* that the two cases which are the subject of Mr. Lafonéku's complaint were dealt with by the competent courts of the Territory and that the petition calls for no action by the Council.

736th meeting,  
31 July 1956.

**1625 (XVIII). Petition from Mr. Woelety Akakpo (T/PET.7/475)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Mr. Woelety Akakpo concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,<sup>138</sup>

*Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that:

(a) No permit is required to work either as a public crier or as a newspaper seller, and if, as the petitioner states, he submitted his identity papers, it must have been for some other reason;

(b) The position of town crier is a tribal function, and his appointment is therefore a matter for the Cantonal Chief;

<sup>136</sup> See T/PET.7/473, T/OBS.7/37, T/L.704.

<sup>137</sup> See T/PET.7/474, T/OBS.7/37, T/L.704.

<sup>138</sup> See T/PET.7/475, T/OBS.7/37, T/L.704.

tion française en enfreignant la réglementation en vigueur concernant l'immigration.

736ème séance,  
31 juillet 1956.

**1623 (XVIII). Pétition de M. S. B. K. Goobyh (T/PET.7/473)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné,* en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition de M. S. B. K. Goobyh, concernant le Togo sous administration française<sup>136</sup>,

*Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que le pétitionnaire a été licencié des forces de police pour mauvaise manière de servir, après avoir été soumis à une seconde période de stage.

736ème séance,  
31 juillet 1956.

**1624 (XVIII). Pétition de M. James Lafonéku (T/PET.7/474)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné,* en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition de M. James Lafonéku, concernant le Togo sous administration française<sup>137</sup>,

1. *Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que le pétitionnaire avait le droit d'interjeter appel devant une juridiction supérieure contre les jugements intervenus et n'en a pas profité;

2. *Note* que les tribunaux compétents du Territoire ont jugé les deux affaires qui font l'objet de la plainte de M. Lafonéku et que la pétition n'appelle aucune mesure de la part du Conseil.

736ème séance,  
31 juillet 1956.

**1625 (XVIII). Pétition de M. Woelety Akakpo (T/PET.7/475)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné,* en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition de M. Woelety Akakpo, concernant le Togo sous administration française<sup>138</sup>,

*Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que:

a) Il n'est besoin de permis ni pour être crier public, ni pour être vendeur de journaux, et le dépôt de pièces d'identité que signale le pétitionnaire devait se rapporter à autre chose;

b) Le crier public remplit une fonction coutumière et le chef de canton a donc le droit de le choisir;

<sup>136</sup> Voir T/PET.7/473, T/OBS.7/37, T/L.704.

<sup>137</sup> Voir T/PET.7/474, T/OBS.7/37, T/L.704.

<sup>138</sup> Voir T/PET.7/475, T/OBS.7/37, T/L.704.